
עונש ושמו מן

חופש במסגרת החוק

אנחנו נמצאים בדור של חופש וחירות. "כבוד האדם 
וחירותו". אנשים מנסים לפרוק מעליהם כל חוק וכל 
עול, כל מגבלה וכל הגדרה, וקוראים תיגר נגד כל דבר 

המגביל את "חירותם".

אולי קורץ בהשקפה  הרעיון של חופש מוחלט 
ראשונה, אבל הוא מסוכן ובלתי אפשרי, כי הוא מנוגד 
לחלוטין לטבע העולם. העולם כולו מתנהל על פי חוקים. 
אם אתה רוצה חופש מוחלט – אולי תגיש הצעת חוק 
לבטל את חוק המשיכה, למה צריך שכולנו נִמָּשֵׁךְ אל 
האדמה? ולמה אסור לגעת באש, מי אמר שהאש 
צריכה לשרוף? אולי נבטל את החוק הזה שכל כך 

מגביל את החירות שלנו?

ברור שזה בכלל לא נושא לדיון. אי אפשר לבטא את 
הרצון לחופש בהליכה נגד חוקי הטבע. להיפך. חוקי 
הטבע הם המציאות והמסגרת שבתוכה אנחנו פועלים. 
אם נלך נגד החוקים וננסה לגעת באש – אנחנו נשלם 
מחיר כבד, אם נכפור בחוק המשיכה וננסה לקפוץ 
מצוּק – הדבר האחרון שיהיה לנו הוא חופש... ולא רק 
שחוקי הטבע לא מפריעים לנו, אלא הם אפילו עוזרים 
לנו: כוח המשיכה נותן לנו יציבות וביטחון, וכוח האש 
עוזר לנו לבשל ולהפיק חשמל ולהניע מכוניות ועוד 

אינספור דברים.

נמצא, שאם אתה מקבל ולוקח בחשבון את החוקים 
– קודם כול יש לך קיום ומציאות וחיים בעולם הזה, ורק 
לאחר מכן יש לך חופש מוחלט לעשות באמת את מה 
שלבך חפץ בתוך מערכת החוקים, ואדרבא החוקים 

עצמם מאפשרים לך הרבה יותר חופש ואפשרויות.

החופש האמתי

וכך, והרבה יותר מכך, בנוגע לחוקי התורה!

חוקי התורה הם לא הגבלות. חוקי התורה הם חוקי 
החיים. הם גם המסגרת הבריאה לחיים וגם התוכן 
של החיים. חוקי התורה שומרים עלינו מנזקים קשים. 
פריצה של חוקי התורה והתעלמות מהם מזיקה מאוד 
מאוד לאדם עצמו ולכל העולם. וזה לא עונש, אלא 

זה פשוט חוק.

רק התיישרות לפי חוקי התורה והציות להם מאפשרים 
חיים טובים בעולם הזה: חיים אמתיים, חיים נעימים, 
חיים בריאים, לגוף ולנפש, ליחיד ולחברה. חוקי התורה 
אינם מגבילים את החופש, אלא הם מאפשרים לנו את 
הקיום הבריא שרק מתוכו ניתן להיות בן חורין באמת 
והם הדבר היחיד שנותן לנו את האפשרות לאושר 

ולחיים של משמעות.

לא לחינם הציבור המאושר ביותר בישראל לפי נתוני 
הסטטיסטיקה הרישמיים הוא הציבור החרדי – בניגוד 
גמור למצבו הגשמי. נמצא, שלא רק שאין שום סתירה 
בין הדרישה והרצון לחופש לבין חוקי התורה. אלא 
אדרבא, העוסק בתורה ובמצוות באמת – רק הוא בן 

חורין. "אין לך בן חורין אלא מי שעוסק בתורה".

ביטוח חיים

וזה מה שאומרת לנו התורה בפרשת השבוע: "כל 
היום תשמרון לעשות  המצווה אשר אנוכי מצווך 
למען תחיון ורביתם ובאתם וירישתם את הארץ". 
קיום המצוות נותן חיים, קיום המצוות נותן ברכה, 
קיום המצוות נותן קיום בארץ ישראל. החיים והברכה 
כפופים ותלויים בחוקי התורה, ולא בשום השתדלות 
ועשייה. המפתח לחיים טובים ומאושרים ומבורכים 

בארץ ישראל הוא שמירת התורה.

וכראָיה לדבר, מזהיר אותנו ה' מיד בפסוק הבא לזכור 
היטב את מציאות החיים במדבר שבה קיבלנו שפע 
עצום בלי שום השתדלות: "וזכרת את כל הדרך אשר 

הוליכך ה' אלוקיך זה ארבעים שנה במדבר".

תזכרו טוב איך חייתם במקום מסוכן שומם ומקולל 
שאדם לא יכול להתקיים בו, ובמקום כזה אתם חייתם 
חיים נפלאים, אוכל לא היה חסר לכם, הבגדים גדלו 
איתכם, ענני כבוד קיררו לכם את חום המדבר ביום 
וחיממו אתכם בצינת הלילה. כל המציאות הטבעית 

התבטלה לחלוטין: הלכת במדבר ורגלך לא בצקה.

אדם חושב: בגד נקרע, נפלתי וקיבלתי מכה, הכוס 
נשברה, הבריאות מתרופפת, העיניים נחלשות – זו 
דרך העולם. לא ולא! זו לא דרך העולם. חוקי התורה 
מבטיחים לאדם חיים בריאים ומושלמים בלי שום חיסרון 
כלל. כל חיסרון הוא רק תוצאה של מציאות של עוון.

משה רבינו בגיל מאה ועשרים שנה היה בריא כמו נער 
צעיר, לא כהתה עינו ולא נס ליחו. כל "תופעות הזקנה" 
הן ממציאות של עוון. דוד המלך בזקנותו – "כיסוהו 
בבגדים ולא ייחם לו", אומרים חז"ל שזה לא בגלל 
זקנה אלא כעונש על שקרע את כנף מעילו של שאול. 
למרות שבוודאי עשה זאת מתוך כוונה טובה מאוד כדי 
לעשות שלום וכו' – אבל זה היה פגם קל שבקלים לערך 
מעלתו של משיח ה' – וזה ניכר והתבטא במציאות 
כחיסרון. וזה בדיוק מה שתמיד אמרתי, שהכלל "אין 

ייסורים בלא עוון" – זה יסוד האמונה.

גם ללכת לעבוד ולקנות בגדים ואוכל וכל ההתעסקות 
בצרכי הגוף והעולם – אינם גזירת גורל, אלא הכול זה 
תוצאה של עוונות, של חסרונות רוחניים. ולכן מזכיר 
לנו ה': אתם ראיתם בעצמכם שהאדם יכול לחיות 
רק על מוצא פי ה', לא על הלחם ולא על העבודה 

ולא על שום דבר.

ויענך וירעיבך ויאכילך את המן

וראיתי דבר נפלא מאוד בשם הרב משה פיינשטיין 
זצ"ל. הרב שואל מדוע היה הבדל בין הנס של הבגדים 
לבין הנס של המן, כי הבגדים התכבסו והתגהצו מאליהם 
וגדלו עם בני ישראל והם לא היו צריכים שום השתדלות 
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שאלות מקו ההלכה

האם מותר לנשים להתרחץ בים שיש בו מציל 

גבר, וכיצד עליהן לנהוג?

נשים שמתרחצות בים בחוף נפרד המיועד רק 
לנשים בכל זאת חייבות לכסות היטב את גופן 

בחלוק וכיוצא בזה הן כשנמצאות בחוף 
והן כשמתרחצות בים כיון שיש בחוף 

הים מציל ולכן חייבות ליזהר שלא 
להכשילו שהרי הראיה עצמה 

היא עבירה חמורה מאד 
וקורה גם לפעמים שגברים 
הרחוקים מתורה ומצווחם 
עוברים שם ולכן צריכות 

ובנות  היטב,  עצמן  לכסות 
ישראל הצנועות נוהגות ללבוש 

חלוק ארוך המכסה את כל גופן. שו"ת 
אז נדברו )חלק י"ב סימן מ"ד( אוצרות ההלכה 

)להגר"א זכאי – טהרת המשפחה עמ' 248(

הבן שלי קטן מאד ולבעלי קשה להסתדר איתו 

בחוף הים, האם מותר לי להביאו לחוף הים של 

הנשים? 

מעיקר הדין מותר להביא ילד מתחת לגיל שלש 

לחוף ים של הנשים. הליכות בת ישראל )פרק ז’ אות ל”ט( 
ויש שהעידו בשם החזון איש זיע”א שהורה שגם ילד בן 
שנתיים לא יתלווה לאימו בלכתה לבריכה. )מעשה איש 
חלק א’ אות קפ”ו(. אבל לאחר שמלאו לילד שלש שנים 

אין להביאם לחוף, שלא יראה אשה הלבושה שלא 
כראוי, ובגיל כזה כבר מבין קצת ועלול לקלקל 

את טהרת הנשמה שבו.

מחנה קיץ של תלמידי ישיבה נסעו 

בים  לשייט  טיולים  בספינת 

הכנרת אחד התלמידים מצא 

באותה ספינה שטר כסף גדול 

האם  מזהה  סימן  בו  שאין 

המציאה שייכת לבעל הספינה 

או  הספינה  את  ששכר  למדריך 

למוצאו?

הכסף שייך למוצא ואינו צריך להשיבו, יש לציין 
שמדובר באופן שאין שום סימן בדבר. משפטי התורה 
)בבא מציעא סימן כ”ו( על פי השלחן ערוך )חושן משפט סימן 

ר”ס סעיף ה’(.

אפינו פיצה בתנור ולאחר מכן אפינו לחמניות 

בתנור האם מותר לאכול את הלחמניות עם בשרי? 

האם הלחמניות הופכות לחלביות?

הרוצה לצאת ידי חובת כל הדעות לא יאפה בתנור 
שאפו בו באותו היום חלבי כדי לאוכלו עם בשרי. ואם 
אפה כבר בתנור חלבי יש להמתין לאחר אפיית הפיצה 
כרבע שעה, כאשר התנור פועל בעוצמת החום המירבית 
ושורף את שיירי האדים שנשארו בתנור, ובמקרה כזה 
לבני ספרד הלחמניות מותרות לכתחילה, ולבני אשכנז 
אין להתיר זאת אלא בדיעבד. עי’ ש”ך יורה דעה סימן צ”ה 

סעיף קטן ג’, וכשרות הבית פרק ו’ אות ו’(.

האם מותר לאפות חלות לשבת )לצורך אכילה עם 

בשר( בתבנית חלבית בת יומה?

אם התבנית נקיה לחלוטין ואין בה שומן וכדומה, 
לבני ספרד מותר לכתחילה לעשות כן, ולבני אשכנז 
יש להחמיר לכתחילה שלא לעשות כן. )על פי שלחן 

ערוך יורה דעה סימן צ”ה סעיף א’ והרמ”א שם(. 

אדם הרוחץ בים, האם צריך לברך על הציצית 

כשעולה מן הים או בריכה וכדומה?

דעת האור לציון והבן איש חי שלמנהג הספרדים אם 
שהה יותר מחצי שעה צריך לחזור ולברך, אמנם דעת 
מרן הרב עובדיה הליכות עולם )חלק א’ עמ’ י”א( שהמנהג 
כיום לא לברך כשמחליפים טלית קטן. ומנהג האשכנזים 
לא לברך אלא אם כן שהה זמן רב יותר משעתיים. 

הליכות שלמה )פרק ג’ אות ג’(. 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

יראה מאהבה

"וְעַתָּה יִשְׂרָאֵל מָה ה' אֱלֹקיךָ שֹׁאֵל מֵעִמָּךְ כִּי אִם 
לְיִרְאָה אֶת ה',,

יש שני סוגי יראה, הא' יראה פשוטה שהיא יראת 
העונש, והיא גם דרגא בפני עצמה, אך ישנה דרגא 
למעלה מזו והיא נקראת יראת הרוממות, ופירושה 
שהאדם מגיע לדעת אמיתית ומבין שה' טוב ומטיב, 
ומפני כך ירא מהקב"ה, וזה נקרא שׁרֶֹשׁ הַיִּרְאָה, ופירושו 
לָדַּעַת את ה' ואת טובו, ויראה זו נקראת  בשם יִרְאַת 
יודע ומכיר את גדלותו  הָרוֹמְמוּת, משום שהאדם 
ורוממותו של ה' יתברך, ומתוך ידיעה זו הוא עובד 

אותו ביראת כבוד.
וכיצד זוכים למעלה זו- לדעת את ה'? על ידי בְחִינַת 
מִשְׁפָּט, הַיְנוּ שֶׁיִּשְׁפּטֹ אֶת כָּל עֲסָקָיו, כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב:"יְכַלְכֵּל 
דְּבָרָיו – )ענייניו(  בַּמִּשְׁפָּט", הַיְנוּ שֶׁיִּשְׁפּטֹ וְיָדִין בְּעַצְמוֹ 
כָּל עֲסָקָיו. וּבָזֶה יָסִיר מֵעָלָיו כָּל הַפְּחָדִים, וְתִשָּׁאֵר לו 
אַךְ יִרְאַת – הַשֵּׁם טהורה וְלֹא שום יִרְאָה אַחֶרֶת, כְּמוֹ 
שֶׁכָּתוּב )מִשְׁלֵי ב(: "אִם תְּבַקְשֶׁנָּה כַכָּסֶף וְכַמַּטְמוֹנִים 
תַּחְפְּשֶׂנָּה" שזה מרמז על החיפוש והביקוש של האדם 
אחרי מעשיו. ורק על ידי שהאדם עושה עם עצמו 
משפט הוא זוכה ליראה, אבל יראה זו צריכה שתהיה 
עם דעת כנזכר, וכמו שנאמר בהמשך הפסוק: "אָז 
תָּבִין יִרְאַת ה' וְדַעַת אֱלֹקִים תִּמְצָא", הרי שצריך בינה 

ליראה. )ליקו"מ ט"ו ח"א(
ועוד ניתן להבין על פי זה, שלכאורה יש סתירה בין 

הפסוקים, בפסוק אחד הכתוב אומר: "עבדו את ה' 
בשמחה", ובפסוק אחר נאמר: "עבדו את ה' ביראה", 
והרי כיצד שייך להיות שמח בעת ובעונה אחת כשאתה 

ירא?
אלא לפי דברינו הכול מובן שיראה זו שנאמרה 
בפסוק היא לא יראת העונש אלא יראת הרוממות 
ששורשה היא דעת שמביאה אותך לשמחה שזכית 
להיות בן מלך וכל שאתה צריך לו, אתה רק פונה 

ומבקש וכבר נענה שהרי אנו קרואים בנים.
וזה מה שנאמר בפרשתינו: "וְעַתָּה יִשְׂרָאֵל מָה 

ה' אֱלֹהֶיךָ שׁאֵֹל מֵעִמָּךְ כִּי אִם לְיִרְאָה אֶת ה' אֱלֹהֶיךָ", 
ולכאורה מהו שנאמר: "מֵעִמָּךְ" והלא היה לו לומר: 
"וְעַתָּה יִשְׂרָאֵל את ה' אֱלֹהֶיךָ תירא". ועוד קשה שהרי 
כבר נאמר: "את ה' אלוהי-ך תירא", ומה בא פסוק זה 

בא ללמדינו?
ומבאר המהרש"א ז"ל שיראה שנאמרה בפרשתינו 
שה' מבקש מעם ישראל, היא יראת הרוממות, יראה של 
דעת את ה', ואין הכוונה ליראה מחמת שכר ועונש, ולכן 
נאמר על מצוות היראה השכלית דווקא את המילים: 
"שואל מעמך" כי דרגא זו תלויה באדם עצמו, היינו 
שישפוט את עצמו כל יום, ועל ידי זה יזכה לירא את ה', 
וזה מה שדרשו חז"ל  על פסוק זה: "הכל בידי שמים 
חוץ מיראת שמים" כי העלאת היראה לשורשה תלויה 

במשפט ששופט האדם את עצמו.

אם  והלא  באחרונים,  מה שהקשו  מיושב  ובזה 
הקב"ה לא עוזר לאדם להתגבר על היצר הרע, לא 
יוכל להכניעו, וא"כ מהו שאמרו חז"ל שיראת שמים 
תלוי באדם עצמו? אלא ע"פ המבואר יובן הדבר היטב, 
שיראת שמים הנדרשת מפסוק זה הכוונה ליראת 
שמים של יראת הרוממות, אשר היא תלויה במשפט 
של האדם עצמו, וע"י שהאדם עושה את המשפט, אזי 

עוזרו ה' להכניע את היצה"ר.
ועוד עלינו לדעת שאמרו בגמרא שענין זה של יראת 
ה' תלויה בהתקרבות לצדיקים שממנו מקבלים את 
היראה ואהבה לה', )כמבואר בליקו"מ י"ז( שהרי הגמרא 
אמרה לגבי משה את הענין הזה של יראה, שאצל 
משה רבינו יראה הוא ענין קטן, היינו שעל ידי הצדיק 

אתה יכול לזכות לכל המעלות אכי"ר.

פנינים חסידות ברסלב

הרה"ג רַבִּי חַיִּים הַדַּיָּן דְסַאטְמֶאר הִתְגּוֹרֵר בִּצְעִירוּתוֹ 
בָּעִיר רְאצֶפְערְט, ר' חַיִּים שֶׁהָיָה לַמְדָן גָּדוֹל נָהַג 
לְהִכָּנֵס פְּעָמִים רַבּוֹת אֶל הרה"ק ר' יִשְׁכָר דּבֹ מִבֶּעלְזֶא 
שֶׁשָּׁהָה בראצפערט בִּימֵי הַמִּלְחָמָה כְּדֵי לְשׂוֹחֵחַ עִמּוֹ 
בְּדִבְרֵי תּוֹרָה פַּעַם בְּהִכָנְסוֹ אֶל המהרי"ד רָאָה אֶת 
בְּנוֹ הרה"ק רַבִּי אַהֲרןֹ זַ"ל יוֹשֵׁב בַּחֶדֶר הַסָּמוּךְ וּמְעַיֵן 
בַּסֵּפֶר לְאַחַר מִכֵּן רָאָה כִּי הָיָה זֶה הַסֵּפֶר הַקָּדוֹשׁ 

לִקּוּטֵי מוֹהַרַ"ן )שם(
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הרבי תמיד צודק

כך תדיר לימד זכות על יהודים בכל מיני דרכים מחוכמות. על יהודים ללא 
כיפה היה אומר שהם סומכים על שיטה כלשהי בהלכה שצריכים לשים 
כיפה רק בשעת הברכה. על יהודים מחללי שבת אמר שאינם יודעים 

ששבת היום, וכן על זו הדרך.

אתה מגיע מאמריקה?" התפעל האדמו"ר מרן רבי 
אהרן מבעלזא זצ"ל )יום פטירתו כ"א באב( כשבא 
לפניו יהודי חרדי מארצות הברית, דבר שהיה נדיר 
באותם הימים, "אמור נא, מה מצבם של היהודים 

בארצות הברית?"

היהודי החל לומר: "היהודים שם באים להתפלל בבית 
הכנסת רק בימים נוראים". הוא התכוון להמשיך לומר 

שבשאר השנה הם אינם מתפללים. 
אבל רבי אהרן קטע אותו בהמשיכו 
את המשפט: "בשאר ימות השנה 

הם ודאי מתפללים בבית"...

כי כן היה הצדיק הקדוש, מרן 
רבי אהרן מבעלזא זי"ע, לא היה 
מסוגל בטבעו לשמוע רע על יהודי, 
באשר הוא ולא משנה מה מצבו. 
תדיר לימד זכות על יהודים בכל 
מיני דרכים מחוכמות. על יהודים 
ללא כיפה היה אומר שהם סומכים 
על שיטה כלשהי בהלכה שצריכים 
לשים כיפה רק בשעת הברכה 
אינם   - מברכים  שאינם  )וכיון 
חובשים לעולם כיפה... אבל את 

זה הוא כמובן לא הוציא מפיו(. על 
יהודים מחללי שבת אמר שאינם יודעים ששבת 

היום, וכן על זו הדרך.

אחד מהרופאים שטיפלו ברבי הקדוש בעת מגוריו 
בתל אביב היה יהודי רחוק מתורה ומצוות. באחד הימים 
הגיע אחד מחסידי האדמו"ר לומר לו שהרופא נוסע 
בשבת ומחלל את קדושתה. אי לכך, האדמו"ר - לדעתו 

של אותו חסיד - צריך להוכיח את הרופא.

"ומי אמר לך שהיה זה בעת כניסת השבת?" שאל 
רבי אהרן את החסיד, "שמא היה זה לפני שקיעת 
החמה?" החסיד ניסה להתעקש שהוא ראה את הרופא 
נוסע בשעה שחשכה ירדה לעולם ושבת כבר הגיעה.

כאשר הגיע הד"ר בפעם הבאה לבית האדמו"ר, 
אמר לו הצדיק בחכמתו: "אמרו לי שראו אותך נוסע 
בשבת. אני אמרתי שוודאי היה זה לפני השקיעה. עם 

מי הצדק?"

הד"ר שראה שהרבי מותיר לו פתח מילוט, השיב 

בגמגום: "מה שהרבי אומר, הרבי תמיד צודק"...

אמרו החסידים שלא עברו ימים מרובים והרופא 
שהתפעל מאוד מרגישותו של האדמו"ר, החליט לשנות 

את דרכיו ולחזור לכור מחצבתו.

אך לא רק בלימוד זכות גרידא הסתפק הרבי. פעמים 
רבות היה עושה מעשה להוכיח את האדם בעדינות 
כדי שיחדל מחטאיו, אך היה מקפיד 
מאוד שלא להגדיר זאת כ"חטא" 
או מעשה רע, אלא רק רצון 

לשפר את הקיים.

בקרוב  המעשה  היה  כזה 
משפחתו של האדמו"ר שנתפס 
לארץ,  בחוץ  בעודו  לציונות 
וכאשר עלה ארצה לפני פרוץ 
השואה, פרק מעליו עול תורה 
ומצוות. עם עלותו של הרבי 
הנערץ ארצה, השתדל הקרוב 
שלא להיראות ליד דודו בקלונו 
וכלפי חוץ הציג עצמו כשומר 

תורה ומצוות.

קום  של  הימים  באותם 
המדינה, השתמשו ברוב הבתים 
ב'ארגז קרח' על-מנת לשמור על מוצרי המזון, 
ומדי יומיים בערך היה צורך לרכוש בלוק קרח נוסף 
ולהחליף את הישן שנמס. מקררים עלו הון תועפות 

וכמעט לא היו בשימוש פרטי.

באחת השבתות הגיע אחד מגבאי האדמו"ר מזועזע 
כולו: קרוב משפחתו של האדמו"ר, שהיה נכד לצדיקי 
עליון, עומד בעצם יום השבת בתור לקנות קרח ברחובה 
של עיר. הוא לא יכול מלהתאפק ולמרות שידע שהרבי 
אינו מסכים להוציא מילה רעה על יהודי - סיפר את 

הדבר.

הרבי החריש, אך ביום ראשון קרא הרבי לאותו קרוב 
משפחה. בבואו לפניו אמר לו הרבי: "שמעתי שהינך 
משתמש בארגז של קרח בביתך, קח כסף וקנה לך 

מקרר פרטי"...

ארבעים שנה. כלום. אבל במן הייתה טרחה. בני 
ישראל הרגישו רעב, והיו צריכים לצאת ללקט יום 
אחר יום, ואז לטחון, לבשל ולאפות, לבזבז זמן על 

אכילה. הרבה מאוד התעסקות מיותרת.

מחדש הרב פיינשטיין דבר נפלא: נכון מאוד. 
הטרחה הזו היא לא סתם. טרחה זה עונש. עונש 
על מה? עונש על כך שבני ישראל התלוננו! הם 
קיבלו את המן בדרך של טרוניה ותלונה, ובכך גילו 
חוסר אמונה בה', ולכן נענשו שהיו צריכים לטרוח. 
אם בני ישראל לא היו מתלוננים, ה' היה דואג לכל 
צורכיהם והם היו חיים וניזונים אפילו בלי לאכול, הם 
היו חיים ללא אכילה ושתייה וללא שום תחושת רעב, 
כמו משה רבינו בהר סיני, וכמו אליהו הנביא שאכל 

עוגה אחת והלך בכוח האכילה הזו ארבעים יום.

ולכן, למרות שהמן היה כל כולו נס נפלא ונבלע 
באיברים ובני ישראל לא היו צריכים להתפנות 
ארבעים שנה – בכל זאת, הייתה בו גם בחינה 
של עונש ולכן כתוב בפרשה שלנו: "ויענך וירעיבך 

ויאכילך את המן".

וזה ממחיש את הנקודה של המאמר: חוסר אמונה 
– זה חיסרון בחיים, כלומר, חיים שקשורים לגשמיות, 
חיים של טרחה. ולעומת זאת כשחיים באמונה 
שלימה ובהודיה לה', זוכים לחיות חיים רוחניים 

מושלמים, חיי חירות.

טיפול באמונה

אומרת לנו התורה: דעו לכם, ההשתדלות הגדולה 
והטובה ביותר לחיים טובים ומושלמים בעולם הזה, 
לחירות אמתית מהעיסוק בגשמיות – זה קיום התורה 
והמצוות, ובעיקר "כל המצווה", כלומר המצווה 
העיקרית שהיא האמונה, כמו שאומר דוד המלך: 
"כל מצוותיך אמונה". אתה פועל לפי החוקים – כל 
העולם מתברך, אתה מתמלא בחיים בגוף ובנפש, 

בבריאות ובשמחה.

כל זלזול וסטייה מהחוקים פוגע קודם כול בך. אין 
ייסורים בלא עוון. כל תיקון וכל תרופה לכל חיסרון 
בחיים זה רק תשובה תפילה וצדקה – להשלים 

קודם כול את החיסרון הרוחני.

רבינו כותב בליקוטי מוהר"ן שיש סובלי חולאים 
שלא מועילה להם שום תרופה ואפילו לא תפילה 
ולא זכות אבות. רבי נחמן קורא לזה "מכות מופלאות" 
והוא אומר שהן באות על נפילת האמונה. האמונה 
נופלת – הבריאות קורסת. שום טיפול לא יעזור 

מלבד לימוד וקיום האמונה.

ובעיניים שלי ראיתי אנשים שבאו אלי סובלים 
מהמחלה הקשה שהרופאים כבר הרימו ידיים, 
ואמרתי להם ללמוד יום יום בספר בגן האמונה – 
והם התרפאו, כמו שאומר רבי נחמן שהאמונה היא 
כוח הרפואה האמיתי, שאפילו התרופות האמתיות 
– לא יכולות לרפא בלי האמונה. ה' יזכנו לחיות חיים 

בריאים ומאושרים בזכות האמונה וקיום המצוות.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי שלמה חנוך 
זצ"ל הי"ד
יח אב

רבי שלמה חנוך הכהן רבינוביץ, נולד בסביבות שנת 
תרמ"ד לאביו רבי יחזקאל, האדמו”ר מרדומסק, מחבר 
הספר “כנסת יחזקאל”, שהיה נכדו של מייסד חסידות 
ראדומסק, רבי שלמה הכהן מחבר הספר "תפארת 

שלמה". 

ודרכי החסידות, קנה  את עיקר משנת תלמודו 
במחיצת אביו הרבי ובמחיצת סבו הקדוש ה"חסד 
לאברהם", שהאצילו עליו מזיוום, והכניסוהו בחדרי 
התורה, היראה והחסידות. שעות מרובות ישב בצוותא 
עם אביו ועסק בתורה הקדושה. בבחרותו נסע לקנות 
שלמות ביגיעת התורה ובמכמניה בישיבת אמסטוב 
הידועה, תחת הנהגתו ונשיאותו של הגאון רבי אפרים 

צבי איינהורן זצ"ל.

בהגיעו לפרק האיש מקדש, נלקח לחתן בבית דודו 
רבי משה אלימלך הכהן רבינוביץ זצ"ל בנו של החסד 
לאברהם. אחרי נישואיו כשהוא סמוך על שולחן חותנו, 
השקיע עצמו ביתר שאת בעמלה של תורה, עד מהרה 
יצא טבעו בין חוגי הלמדנים. צורבים ובעלי תריסין, 
גאונים ולומדים מופלגים, השכימו לפתחו או המתינו 
לו בבית המדרש לפלפל עמו וללבן סוגיות מוקשות 

בהן עסקו.

כן התפלפל בתורה באמצעות מכתבים עם גדולי 
התורה שבדור, כמו המהרש"ם מבערזאן זצ"ל ועוד, 

שאף השיבוהו בפלפולא דאורייתא.

אחרי הסתלקות אביו הרבי בפתאומיות בי"ח מר 
חשוון תרע"א לשמי מרום, והוא אך בן ארבעים ושמונה 

שנים, נתנו בו ראשי העדה את עיניהם, שימלא מקום 
אביו ויקבל עליו את עול הנהגת העדה, ברם, הוא סירב 

בתוקף, בהודיעו נחרצות כי אינו ראוי לכך.

משתקפו עליו ההפצרות, קם ונסע אל הרה"ק רבי 
ישראל מטשורטקוב זיע"א ואל הרה"ק רבי יששכר דוב 
מבעלזא זיע"א, אולם אף הם הרבו עליו דברים כי יקבל 
את הנהגת העדה המיותמת. אז נעתר רבינו וקיבל את 
הנהגת העדה, והוא אך בן עשרים ותשע שנה. רבבות 

חסידיו בכל הארצות, מקושרים היו אליו בלב ונפש.

מלופף ביסורים היה כל ימי חייו, פעמים רבות נסע 
לרופאים בברלין ובווינה, וזמן רב היה מאושפז בבתי 
החולים, כאשר גם בזמנים בהם שוחרר מבית החולים, 
היה צמוד אליו רופא אשר שמר את צעדיו, והזריק לו 

את הזריקות להן נזקק באופן קבוע.

מופתיו הרבים מספור עשו כנפיים בכל רחבי פולין, 
אין ספור חולים נושעו בזכותו. במיוחד התפרסם 
בברכותיו לבחורים שהגיעו לגיל גיוס לצבא הפולני, 
ימים שלמים יושב היה ומעתיר בעדם מתוך בכיות 

ותחנונים שישוחררו מחובת הגיוס. 

בתו היחידה של הרבי, מרת רייזל, נישאה לרבי משה 
דוד רבינוביץ, בן האדמו”ר מקרימילוב. רבי משה דוד 
כיהן כראש ישיבות “כתר תורה”, ועמד להוציא לאור 
את ספרו “זבחי כהן” על מסכת זבחים. בנם היחיד של 
רבי משה דוד ולרעייתו, אברהם אלימלך יחזקאל אהרן,  

נפטר לדאבון ליבם בהיותו כבן ארבע.

עם כיבוש פולין במלחמה העולם השנייה, חיפשו 
באותה שעה  הוא שהה  אך  הרבי,  הנאצים אחר 
בגאליציה וברח ללודז’. הוא סירב הרבי להצעת חסידיו 
להבריח אותו לאיטליה, ואמר שרצונו להיות עם כל 
היהודים. בחנוכה ת”ש עבר מלודז’ לוורשה, והסתתר 
שם בבית אחד מחסידיו. על אף שסבל ממחלת 
הסוכרת ומתנאי החיים הקשים, המשיך בתקופה זו 
לעסוק בתורה, לתת שיעורים, להשתתף בתפילות 
ולערוך 'טיש' לחסידיו. הוא המשיך לתמוך בנזקקים, 
על אף אמצעיו הכלכליים המוגבלים. על אף הסכנה, 

היה מבקר בגטו ורשה את חבריו האדמו”ר.

בשבת י”ח אב תש”ב, פרצה חיילים גרמנים לבניין 
ברחוב נובוליפקי 30, עברו מדירה לדירה והרגה 

באותו בית 150 איש. עם הגעתם למקום המסתור 
של הרבי הם הורו לו לרדת רחוב עם בני 
משפחתו. הרבי סירב, והעדיף למות בבית. 
הרבי, רעייתו, בתם וחתנם נורו בידי המרצחים 
הגרמנים. כך נגדע הענף האחרון לשושלת 

ראדומסק.  הרבי הובא לקבורה בבית 
העלמין בוורשה, באוהלו של האדמו”ר 

מנובומינסק.

חנוך  רבי שלמה  תורתו של  דברי 
ומעט מחידושי חתנו, לוקטו ויצאו לאור 
בספרים "שבחי כהן" ו"ברכת כהן – כתר 

תורה" )תשל”ח(. מעט מחידושיהם 
הובאו גם בספרים ובכתבי עת 

נוספים.
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פניני הזהר – לא לפחד כלל

מימי ראשית עַמֵּנוּ ועד ימינו אנו – אנחנו כבשה בין שבעים זאבים. לא צריכים 
לראות ולשמוע חדשות כדי לדעת שעם ישראל מאוים מכל עבר על ידי מדינות שונות 

ומשונות אשר חורשים רעות ויועצים מזימות ומתכננים תוכניות על עם ישראל...

אבל הקב"ה מרגיע ומחזק ומבטיח לנו: "עוצו עצה ותופר דברו דבר ולא יקום כי 
עימנו א־ל". הבה נראה בקטע הזוהר הקדוש הבא, איזו תוכנית נפלאה יש למלך 

מלכי המלכים כנגד כל אותם אלה המבקשים רעתינו.

רַבִּי יִצְחָק אָמַר, פָּסוּק זֶה נאמר על אותה שָׁעָה שֶׁבה מִתְלַבֵּשׁ הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא 
בְּגַאֲוָה עַל הָעַמִּים שֶׁיִּתְכַּנְּסוּ עָלָיו, כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב )שם ב(: "וְרוֹזְנִים נוֹסְדוּ יָחַד עַל ה' 
וְעַל מְשִׁיחוֹ". וְלָמַדְנוּ, עֲתִידִים הֵם שִׁבְעִים שָׂרֵי צְבָאוֹת מִכָּל עֵבֶר לְהִתְכַּנֵּס בְּאוֹתוֹ 
זְמַן בַּהֲמוֹנִים מִכָּל הָעוֹלָם, וְלַעֲשׂוֹת קְרָב עַל יְרוּשָׁלַיִם עִיר הַקּדֶֹשׁ, וְלֶאֱחזֹ עֵצוֹת עַל 
הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא. וּמָה אוֹמְרִים? נַעֲמדֹ עַל הַפַּטְרוֹן )כלומר על הקדוש ברוך הוא 

שהוא הפטרון של עם ישראל( בַּהַתְחָלָה, וְאַחַר כָּךְ עַל עַמּוֹ וְעַל הֵיכָלוֹ.

אָז עָתִיד הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לִצְחקֹ עֲלֵיהֶם, שֶׁכָּתוּב: "יוֹשֵׁב בַּשָּׁמַיִם יִשְׂחָק, ה' יִלְעַג 
לָמוֹ". בְּאוֹתוֹ זְמַן יִלְבַּשׁ הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא גַּאֲוָה עֲלֵיהֶם, וְיַשְׁמִיד אוֹתָם מִן הָעוֹלָם, 
כַּכָּתוּב )זכריה יד(: "וְזאת תִּהְיֶה הַמַּגֵּפָה אֲשֶׁר יִגּףֹ ה' אֶת כָּל הָעַמִּים אֲשֶׁר צָבְאוּ עַל 
יְרוּשָׁלִם: הָמֵק בְּשָׂרוֹ וְהוּא עמֵֹד עַל רַגְלָיו".

יֵיסָא  רַב  שֶׁל  מִשְּׁמוֹ  אָמַר  אַבָּא  רַבִּי 
עָתִיד  שִׁמְעוֹן:  רַבִּי  אָמַר  וְכָךְ  סָבָא, 
הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לְהַחֲיוֹת אֶת כָּל אוֹתָם 
הַמְּלָכִים שֶׁהֵצִיקוּ לְיִשְׂרָאֵל וְלִירוּשָׁלַיִם, 
אֶת אַנְדְּרִיאָנוּס, לְלוּפִינוֹס, וּנְבוּכַדְנֶצַּר, 
הָעַמִּים  מַלְכֵי  שְׁאָר  וּלְכָל  וּלְסַנְחֵרִיב, 
שֶׁהֶחֱרִיבוּ בֵיתוֹ, וּלְהַשְׁלִיט אוֹתָם כְּבַתְּחִלָּה, 
וְעָתִיד  הָעַמִּים.  שְׁאָר  עִמָּהֶם  וְיִתְכַּנְּסוּ 
הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא לְהִפָּרַע מֵהֶם בְּגָלוּי 
סְבִיב יְרוּשָׁלַיִם. זֶהוּ שֶׁכָּתוּב: "וְזאת תִּהְיֶה 
הַמַּגֵּפָה אֲשֶׁר יִגּףֹ ה' אֶת כָּל הָעַמִּים אֲשֶׁר 
צָבְאוּ עַל יְרוּשָׁלים". 'אֲשֶׁר יִצְבְּאוּ' לֹא כָתוּב, 

אֶלָּא 'אֲשֶׁר צָבְאוּ'.

אָז כָּתוּב: "וּבְרבֹ גְּאוֹנְךְ תַּהֲרסֹ קָמֶיךְ". וְזֶה 
לִזְמַן שֶׁיָּבאֹ הַמָּשִׁיחַ כָּתוּב, וְשִׁירָה זוֹ הִיא שִׁירַת 
הָעוֹלָמִים. "וּבְרוּחַ אַפֶּיךְ נֶעֶרְמוּ מַיִם" - בְּאוֹתוֹ 
זְמַן. וּמִשּׁוּם כָּךְ יֵשׁ בְּאוֹתוֹ זְמַן, וְלִזְמַנּוֹ שֶׁל מֶלֶךְ 
הַמָּשִׁיחַ, וְלִזְמַן גּוֹג וּמָגוֹג. "נִצְּבוּ כְמוֹ נֵד" - לִזְמַן 
שֶׁל עוֹלָם הַבָּא, שֶׁהִיא חֶדְוַת כָּל הָעוֹלָמוֹת.

"אָמַר אוֹיֵב אֶרְדּף אַשִּׂיג אֲחַלֵּק שָׁלָל". 'אָמַר 
אוֹיֵב' - זֶה אוֹתוֹ מְמֻנֶּה גָּדוֹל עַל הַמִּצְרִים, 
בְּשָׁעָה שֶׁנִּתָּן לוֹ שִׁלְטוֹן עַל יִשְׂרָאֵל, חָשַׁב 
שֶׁיַּשְׁמִיד אוֹתָם תַּחַת שִׁלְטוֹנוֹ, אֶלָּא שֶׁזָּכַר 

הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא אֶת הָרֵי הָעוֹלָם שֶׁהָיוּ מְגִנִּים עֲלֵיהֶם.

וְאַל תּאֹמַר זֶה לְבַדּוֹ, אֶלָּא כָּל אוֹתָם גְּדוֹלִים שֶׁמְּמֻנִּים עַל עַמִּים עוֹבְדֵי כוֹכָבִים 
וּמַזָּלוֹת. וּכְשֶׁנִּתְּנָה לָהֶם רְשׁוּת וְשִׁלְטוֹן עַל יִשְׂרָאֵל, כֻּלָּם רוֹצִים לְהַשְׁמִיד אֶת יִשְׂרָאֵל 
תַּחְתֵּיהֶם. וְעַל זֶה, אוֹתָם עַמִּים שֶׁתַּחַת אוֹתָם הַשַּׁלִּיטִים הַמְמֻנִּים, כֻּלָּם גּוֹזְרִים גְּזֵרוֹת 
לְהַשְׁמִיד אוֹתָם, אֶלָּא שֶׁהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא זוֹכֵר אֶת הָרֵי הָעוֹלָם, וּמֵגֵן עֲלֵיהֶם. וּכְשֶׁרָאָה 

אֶת זֶה משֶֹׁה, הִתְחִיל לְשַׁבֵּחַ אֶת הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא וְאָמַר מִי כָמכָֹה בָּאֵלִם ה'.

לעבוד את ה’ בקלות

מה ההבדל בין אחד שהולך בשמש וסובל לבין אחד שהולך בשמש 
ונהנה? אחד נמצא בדרך לעבודה והשמש מציקה לו והוא מזיע, 
והשני נמצא על שפת הים והוא נהנה מהמשחק והבילוי בשמש 
הנעימה. וזה יכול להיות בדיוק אותו בן אדם: אתמול הוא נהנה 

ועכשיו הוא סובל...

כעין זה, שני אנשים העובדים באותה עבודה, אחד נהנה ואחד 
סובל, כי האחד מקבל סיפוק ותמורה, העבודה עושה לו טוב והוא 
משתכר כהוגן; ואילו השני סובל כי העבודה לא מתאימה לנפש 

שלו והוא מקבל שכר נמוך.

אומרת לנו התורה הקדושה עבודת ה' – זו עבודה. אתה עלול 
לראות אותה כסבל, שהרי מי אוהב עבודה? אבל אתה יכול לראות 
אותה גם כדבר שמועיל לך ברמה האישית, כשתזכה להבין את הטוב 

שבעבודת ה' – ואז העבודה תהיה לך קלה ונעימה.

וכך מתבארת פרשת היראה. משה אומר לעם ישראל: "ועתה 
ישראל, מה ה' אלוקיך שואל מעמך? כי אם ליראה". הפשט הוא 

שיראת ה' זה דבר קל, מה 
רק  רוצה?  ה'  הכול  בסך 
יראה... כבר הגמרא שמה 
לב לכך ושואלת: "וכי יראה 
זה דבר קל?" ומתרצת מה 

שמתרצת.

אבל התשובה היא בגוף 
הפסוק עצמו: "כי אם ליראה 
את ה' אלוקיך ללכת בכל 
דרכיו ולאהבה אותו ולעבוד 
את ה' אלוקיך בכל לבבך 
את  נפשך. לשמור  ובכל 
מצוות ה' ואת חוקותיו אשר 
אנוכי מצוך היום לטוב לך".

כשתזכה להבין ולהחדיר 
היטב ללבך שהכול זה "לטוב 
לך" – לטובתך ולמענך – גם 
העול הגדול ביותר יהיה לך 

קל ונעים.

עצום:  בחיזוק  ונסיים 
יראת  לוקחים  מאיפה 
שמיים? אומר לנו הפסוק: 
"מה ה' שואל מעמך" – זה 
היא  היראה  "עימך",  כבר 

עימך, היא כבר אצלך וטבועה בך, כי קרוב אליך הדבר מאוד.

יהודים יקרים, ה' הוא טוב, כל מה שהוא מצווה אותנו זה לא כדי 
להקשות עלינו, אלא כדי להיטיב לנו הטבה אמתית, ולתת לנו 
חיים טובים ובריאים יותר. נזכור את זה תמיד, וכך עבודת ה' ויראת 

השמיים יהיו קלות ונעימות.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה: נעמי אלקורט, בני ברק

תשובה:  קברו של רבי לוי יצחק שנאורסון זצ"ל )נפטר בכ אב(זוכה פרשת פנחס: יצחק כהן, ביתר עיליתזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

טעות בחשבון

בעירנו זכינו לשירות מוניות, המשמשות כהסעה, 
כל אחד מהנוסעים משלם עשרה שקלים לנסיעה.

באחת הפעמים כשעליתי למונית שירות קרה מקרה 
שאני חייב לשתף-

ובכן עלינו למונית שירות אני ועוד כמה 
מהאנשים שחיכו בתחנה, כל אחד 
מהנוסעים התיישב במקומו, והחל 
לארגן את הכסף שצריך להעביר 

לנהג- עשרה שקלים כאמור.

התחלנו להעביר מהסוף להתחלה 
את הכסף לכיוון הנהג. משתם ונשלם 
הנהג  הפטיר  התשלום,  טקס  לו 

בשקט: "חסרים עשרה שקלים".

וללא  בשקט  נתקבלה  ההערה 
תגובה. הנהג חזר ושנה "חסרים עשרה 

שקלים. מישהו עדיין לא שילם...!"

עד שקם אחד הנוסעים ואמר- "רבותי 'גזל' האם 
מישהו רוצה לקבל את התואר גזלן בשביל עשרה 
שקלים? באותו רגע קם נוסע אחר והזדעק עוד יותר- 
"אדוני, כולנו יודעים מה גדול עוון הגזל, אך 'טעות 

לעולם חוזרת' אז למה לנו לקטרג?"

ומכאן הדרך לוויכוח סוער מאוד קצרה וזה באמת מה 

שקרה, הנוסעים מרימים את קולם זה על זה, והנהג 
יושב בשקט ומחכה לגזר דינם של עשרה שקלים 

בודדים.

עד שקם אחד הנוסעים וצעק- "די, מספיק כבר! 
אולי אפשר מעט שקט!".

המתווכחים נדמו, המונית המשיכה 
את דרכה בדומיה. 

אך בלב הסערה עדיין בעיצומה, 
ומה יעשה הנהג, על מי יטיל את 
שילם.  זה שלא  הוא  מי  האשמה 
והאם כדאי לותר על הכסף הזה 

למען השלום?

המונית המשיכה כשברקע מורגש 
השקט היטב, שקט ומחשבות.

הנהג  החל  לבית שמש,  המונית  הגיעה  כאשר 
ב"פיזור", הורדת הנוסעים בתחנות, לאורך מסלול קבוע.

ואני נותרתי עם מחשבות, ובליבי התפללתי לה' 
שאוכל להפוך את כל הנסיעה הזאת לשיעור בכף זכות.

ילדים יקרים, שתפו אותנו כיצד לדעתכם ייגמר 
הסיפור?

בין הפותרים יוגרל מתנה.

רגישות יתרה

בפרשת מטות מסעי סיפרנו על שמעון, בחור 
רגיש ושמן שסבל מדימוי עצמי נמוך ומדוד שדואג 
לעקוץ אותו בכל פעם שרואה אותו. כך לכבוד 
חתונת בן דודו החליט שמעון לעשות דיאטה 
רצינית ואולי זה יחסוך ממנו את הצער מול הדוד 

העוקצני.

אך משהגיע לחתונה, הדוד שלו התעלם לגמרי 
מקיומו, שמעון כמעט לא יכל לספוג את העלבון, 
ולאחר החתונה החליט שהוא עושה מעשה, והרים 

טלפון לדודו. 

התפלא לשמוע את דודו נרגש לדבר איתו ומיד 
שאל אותו, איפה הייתה בחתונה? למה לא הגעת? 
חיפשתי אותך דווקא" ברגע אחד התברר הכל: 
הדוד ככל הנראה לא זיהה את שמעון אחיינו 
מרוב השינוי האדיר שביצע במראה החדש שלו.

זכרו: כף זכות מאפשרת לנו לחיות ברוגע בלי 
כעסים על אף אדם, שווה לנסות...



אחים או יריבים פרק יג'
"ראובן, עלה הביתה מיד והחזר את האופניים, סיכמנו 

שאתה בעונש ולא יוצא מהחדר עד שעה חמש"...
ראובן בן העשר, מחנה את האופנים בכניסה לבניין 
ומתחנן לאמו מחדר המדרגות ש"תוותר" לו והוא מבטיח 

שזו "הפעם האחרונה" וכו' וכו' 
אבל אמו מחנכת אמיתית ועומדת על שלה "עונש 

זה עונש" היא אומרת לו. 
ראובן שמבין "שאין עם מי לדבר" עולה בכעס לבית, 
טורק את דלת הכניסה אחריו ונכנס לחדרו, לא לפני 
שהוא ניגש לאחיו בן ה-6 שמשחק על השטיח של 

המסדרון ונותן לו מכה ללא שום סיבה.
"אמא... ראובן הרביץ לי..." אמא מיד מגיעה ושומעת 
מאחורי דלת החדר את תגובתו של ראובן "לא נכון, זה 
אתה שהתחלת קודם, כשנכנסתי לחדר צחקת עלי"... 

4. סוג המריבה הרביעי הוא: הַתקַת כעס

ישנם ילדים המבטאים באמצעות מריבה, כעס מסוים 
העצור בהם.  ילדים אלו, אינם רבים עם הגורם המכעיס 

אותם, אלא עם גורם/ילד אחר. 
במריבתם בעצם, הם פורקים כעס שיש להם בכלל 
על מישהו אחר.  הסיבה שאין הם פורקים את כעסם 
על הגורם לכעס, הוא בגלל שעליו אין הם מרשים 
לעצמם לבטא את כעסם או שאין הם יכולים. זה יכול 
להיות על אחד ההורים, על הגננת, על המורה או על 

ילד חזק אחר שמתגרה בהם והכעיס אותם. 
זהו הביטוי של תגובת "כעס מוּתק"- תגובה לכעס 

שהעברתי למישהו אחר.

נחזור לסיפור בפתיח: 

כשהבין ראובן שעליו לוותר על הנסיעה באופניים 
ו"לרצות" את עונשו בחדר, הוא מתמלא בכעס על כך. 
יכול להיות שהוא כועס על מה שקרה מקודם, או 
שהוא כועס על אמו, בכל אופן מצטבר בו כעס והוא 

מחפש "על מי לפרוק אותו".
הפעם, ראובן בחר באחיו הקטן שנהפך "לאובייקט" 
להרגעת הכעס שלו.  גם אם אחיו לא היה צוחק עליו 
בכניסה ואפילו אם הוא לא היה מסתכל עליו כלל, סביר 
להניח שראובן היה מוצא במישהו פורקן לכעסיו. ראובן 
מתנהג כך כי הוא אינו מסוגל, או לא למד "לשלוט" 

בתסכולים ובכעסים שלו.

למה גורם התסכול 

התסכול, הוא רגש בלתי נעים שמוביל לעיתים 

להתנהגות תוקפנית. 
לדוגמא: כאשר אנו נתקלים ב"מחסום" שמונע מאתנו 
להשיג מטרה שמאוד רצינו בה, מתעורר בנו רגש 
שלילי )כעס( שמניע התנהגות שמטרתה לפגוע במי 
שגורם לתסכול.  לאחר שפגענו בגורם המתסכל, 
האנרגיה התוקפנית שהייתה אצורה בנו- השתחררה 
)להרגשה זו מלווה תחושת פורקן "נעימה" של "זהו 

עכשיו אני רגוע"(. 
התנהגות תוקפנית בעקבות תסכול, היא כמו מצב 
של צמא או רעב שמעוררים בנו את הדחף לשתות 
או לאכול, בהחלט אפשר להסיק מכך שכאשר אין 
מצב של תסכול, אין סיבה הנראית לעין שיתעורר 

מצב "סתמי" של תוקפנות. 
לפעמים אנשים חווים תסכול, אבל נמנעים מלהגיב 
או מגיבים כלפי מישהו אחר ולא כלפי הגורם שתסכל 
אותם- תגובה זו נקראת "התקת כעס" שהיא הנושא 

שלנו השבוע.

התמודדות במצבי תסכול

דוגמה נוספת: קבוצת ילדים שקועה במשחק בחצר 
הגן, כשלפתע הגננת מצלצלת בפעמון וקוראת להם 
לסיים את המשחק ולהיכנס לגן. הילדים חשים "תסכול" 
אך לא יעיזו לפגוע במקור התסכול-בגננת, כי הם 

מכבדים אותה או חוששים ממנה. 
פה נכנס "הנושא שלנו" אם הילדים למדו כיצד 
עליהם להתמודד עם התסכול וה"כעס" הזה, אזי הם 
נכנסים לגן, התסכול עובר "עיבוד" והרגעה והכעס 

עובר כלא היה. 
אך אם הילדים לא למדו להתמודד עם "הכעס" הזה, 
אזי הכעס נשמר עוד זמן או אפילו מתווסף לכעסים 
נוספים שכבר קיימים אצלם והם עלולים לפגוע בילדים 

קטנים וחלשים מהם בזמן שהגננת לא תשים לב. 
ההחלטה של הילד: האם לבצע "התקת כעס" ולהגיב 
בתוקפנות כלפי מישהו אחר או "לעבד" את הכעס, 
לעדן ולמתן אותו ולהשתמש בדרכים חיוביות- כרוכה 
בשיקולים מורכבים, בלמידה ובניסיון באילו מצבים 
מותר, כדאי ורצוי לפגוע באחר או להימנע מפגיעה 
ו"להסתדר" עם עצמי, "זהו תהליך הלמידה של הילד 
להתמודדות במצבי תסכול" שעלינו כהורים להיות 

מודעים ולחנך לכך, אך לא זה כרגע הנושא.

סיבות נוספות להתקת כעס

במקרה של כעס מותק, קשה לנו לעיתים קרובות 
לגלות את הגירוי שהביא את הילד לריב עם ילד אחר. 

לפעמים ישנה אפילו הרגשה, שהילד פשוט אינו שולט 
בעצמו, רב ומכה ללא סיבה נראית לעין "שהרי ראינו 

שאף אחד לא הרגיז אותו בשעה האחרונה", 
אך יכול מאוד להיות, כי הכעס "העצור" בילד אינו 
בגלל "אדם מסוים" שפגע בו לפני מספר דקות, אלא 
הכעס יכול להיגרם עקב אירוע קשה, מצב נפשי ירוד, 
התעללות נפשית מתמשכת או בגלל מערכת של 

נסיבות המפעילות לחץ על הילד. 

דוגמאות לכעס מותק: 

כאשר ילד עובר ממסגרת הגן לבית הספר, החלפת 
גננת או מורה בכיתה, מצב חברתי מתוח, מעבר דירה, 
לידת אח, או כאשר חל משבר במצב המשפחתי או 
הכלכלי במשפחה ועוד.  במקרים אלו, את תסכולו 
הכללי יבטא הילד בדרכים שונות וביניהם ע"י מריבות 

תכופות עם ילדים ועלינו לשים לב.

"במאמר מוסגר" 

אין הכוונה במאמרים אלו להוות מעיין "ספר דיאגנוזי" 
שכאשר ההורים שמים לב למריבה בין הילדים, הם 
יקראו שוב את כל המאמרים בנושא וינסו להבין: "האם 
זו מריבה בגלל גורם תחרותי, בשביל למשוך תשומת 
לב או בגלל כעס מוּתַק" ויישארו בידע התיאורטי מבלי 

לעשות משהו מעשי, 
אלא מטרת המאמרים הם: להקנות ידע בכדי שיהיה 
לנו תובנות והבחנות לקשר בין המריבה לנסיבות )כמו 
בכעס מותק, שהבעיה היא לא המריבה בעצמה, אלא 
בעיית התמודדות כללית עם תסכול( ולאחר שהבנו 
את מקור הבעיה )הילד לא רכש "התמודדות במצבי 
תסכול"( למנוע את הסיבות ולטפל בדרכי החשיבה 

וההתנהגות של הילד. המשך בע"ה בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

אדם טיפש שנידון למיתה בתליה, עמד 
לפני ביצוע גזר דין שואל התלין:"מה בקשתך 
בקשה  לו  שאין  האיש  השיב  האחרונה?". 
אחרונה. העלה התלין את הנידון לגרדום ומשך 
בחבל, והנידון סימן עם הידים ורמז שהוא רוצה 
שיורידו אותו, התלין חשב כי הנה מבקש האיש 
את בקשתו האחרונה והוריד אותו. שואל התלין: 
"מה בקשתך האחרונה?", השיב האיש: "אין 
לי בקשה אחרונה אבל כמעט חנקתם אותי".


